
Bestyrelsens beretning for 2024 

Året 2024 blev et vigtigt år for Forstbotanisk Haves Venner. Efter i en del år at have kæmpet mod 

Havens forfald er der nu kommet langt bedre styr på vedligeholdelsen. De mest syge træer er 

fældet, og der er ryddet kraftigt op i selvsået beplantning. Det har betydet, at foreningen kan 

fokusere på at plante nye træer og buske til erstatning for dem, der er faldet. 

Forstbotanisk Have (FBH) blev i foråret 2024 købt af Gentofte Kommune fra staten sammen med 

Charlottenlund Strandpark og Bellevue Strandpark efter godkendelse af Folketingets Finansudvalg. 

Dermed fik Gentofte Kommune markant ”forbedret” den grønne andel af kommunens arealer, 

som inden dette tidspunkt var landets laveste. At de grønne arealer flyttes fra staten til 

kommunen, gør nok ikke den store forskel for kommunens beboere, men Forstbotanisk Haves 

Venner er meget tilfredse med det lokale ansvar for driften, som er blevet betydeligt bedre end 

perioden under Naturstyrelsen. Foreningen har et tæt samarbejde med kommunens driftsafdeling 

og gartnere, og er med til at prioritere deres indsats. 

Der er fortsat mange besøgende og aktiviteter i Haven, og foreningen øger stadig antallet af 

medlemmer, som nu tæller mere end 150. Facebook gruppen har ca. 1.500 følgere. 

Bestyrelsen er i 2024 fortsat med at arbejde indenfor tre hovedområder: 

• Plan for genopretning af FBH og genskabelse af oprindeligt areal 

• Drift af Haven og kontakt til samarbejdspartnere 

• Medlemsaktiviteter og sociale medier 

I det følgende berettes om aktiviteterne i hver af de tre grupper. 

 

Plan for genopretning af Forstbotanisk Have og genskabelse af oprindeligt areal 

Det er fortsat et stort ønske for foreningen at genforene FBH med ”gruspladsen” mellem FBH og 

Charlottenlund station. Dette område har tidligere været en del af FBH og anvendes ikke længere 

af DSB. Foreningen ønsker at generhverve området og tilplante det dels for at beskytte FBH og 

dels for at forhindre bebyggelse og yderligere reduktion af kommunens grønne områder. 

Foreningen ønsker også at etablere en let bygning på det nye område, som kan anvendes til 

informationsbrug og madpakkehus for de mange børnehaver og skoleklasser, der besøger FBH. 

Foreningen har med støtte af Godfred Birkedal Hartmanns Familiefond fået udarbejdet en 

udviklingsplan for FBH. Gentofte Kommune har tilkendegivet stor tilfredshed med 

udviklingsplanen, og støtter foreningens arbejde med at søge fondsmidler til implementering af 

planen. Der er i 2024 søgt 15. Juni Fonden og Aage og Johanne Louis-Hansens Fond om midler til 

genopretning af FBH. Der er desværre ikke modtaget tilsagn om støtte. 

Det er problematisk at søge fondsstøtte til generhvervelse af en grund, som p.t. ejes af DSB, der 

tilsyneladende stadig håber, at det bliver muligt at bygge på grunden, og derfor anser den for at 

have en meget stor værdi. I henhold til kommuneplanen for området er grunden udlagt som 



rekreativt, grønt område, og ifølge Miljøstyrelsens sindetskrivelse kan der ikke forventes at blive 

givet dispensation fra skovbyggelinjen. Foreningen har arbejdet på at få lavet en bindende 

lokalplan for området, men desværre uden resultat. Det står derfor klart, at det ikke er muligt at 

generhverve gruspladsen uden et positivt samarbejde med DSB, Gentofte kommune og en eller 

flere fonde. 

 

Drift af Haven og kontakt til samarbejdspartnere 

Foreningen har udarbejdet plan for Havens drift med fokus på de løbende opgaver herunder: 

- Nyplantning af træer, buske og rhododendron 

- Rydning af brombær og hindbær (i første omgang områderne nærmest stierne) 

- Rydning af selvsåede træer (fokus på de træer, der generer bevaringsværdige træer) 

- Beskæring af udvalgte træer og buske 

- Plan for græsslåning med hensyntagen til løgområderne 

- Fældning af væltede/udgåede træer 

- Klipning af hæk omkring FBH 

Foreningen har et glimrende samarbejde med medarbejdere fra Gentofte Kommune, hvor der 

løbende diskuteres indsatsområder og prioriteter. Foreningens budget for 2024 indeholder et 

stort beløb til eksternt gartnerarbejde, som efter aftale med kommunens gartner ikke er blevet 

afholdt. Det anses for ikke at være optimalt med indsats af både kommunens og foreningens 

gartner. 

I foråret 2024 modtog foreningen 7 nye planter doneret af Foreningen for Træer og Miljø: 

• Antarktisk sydbøg, Nothofagus antarctica, som gik ud efter tørken i 2018 

• Hjultræ, Trochodendron aralioides, den sidste af to faldt for omkring 3 år siden 

• Acer micranthum har tidligere stået i Haven, så det er glædeligt med en erstatning 

• Aucuba himalaica var. dolichophylla, der vil kunne erstatte Aucuba japonica variegata, der 

er ved at gå ud grundet sygdom 

• Kalopanax septemlobus, der passer fint ind i Forsthavens samling 

• Rhamnus imeretina, der stadig er at finde, men i en sørgelig forfatning. Så en fornyelse er 

meget kærkommen 

• Nyssa sylvatica (skov-tupelotræ). Den passer meget fint ind i konteksten for FBH.  

Overdam Planteskole ved Poul Petersen donerede i marts måned to troldnød, hamamelis ’Nina’ til 

FBH. Ved samme lejlighed blev en speciel valnød plantet som erstatning for et træ, der blev fældet 

grundet svamp. Valnødden stammer fra det træ i Kabul, som står ved opdagelsesrejsende Henning 

Haslund Christensens grav. 

Nyplantninger kræver nem tilgang til vand, og der findes p.t. ikke vand i Haven. Bestyrelsen har 

afholdt møder med kommunen og Novafos for at undersøge de forskellige forsyningsmuligheder 

heriblandt urenset vand fra Kildeskovsområdet, som i rørledning passerer Charlottenlund Skov, og 



drikkevandsledninger langs Bregnegårdsvej. I sidste ende blev løsningen meget pragmatisk med en 

opstillet 1000 liter container, som løbende fyldes af kommunens gartnere. Den ugentlige vanding 

af nyplantningerne har foreningens bestyrelsesmedlemmer på skift haft fornøjelsen af. 

Foreningen arrangerede en meget velbesøgt havedag for medlemmer, hvor der blev gjort en 

kæmpeindsats og fjernet mængder af brombær, hindbær, selvplantede træer m.m. Tusind tak til 

de medlemmer, som hjalp til og ikke mindst til den gruppe aktive medlemmer, der løbende 

arbejder i Haven med at befri planter for ukrudtsvækst og andet. 

 

Medlemsaktiviteter og sociale medier 

Foreningens primære formål er at holde FBH i så god stand som muligt og at afholde videns 

formidlende aktiviteter. I 2024 har vi afholdt følgende arrangementer: 

- Fugletur i Haven den 30/5 med ornitolog Thomas Vikstrøm. Det er altid en dejlig oplevelse 

af deltage i fugleturen med Thomas, som kan spotte alle fugle og fortælle gode historier 

om dem. 

- Gentofte Kultur- og Festdage blev afholdt fra torsdag 6/6 til søndag 9/6. Foreningen 

arrangerede rundvisning i Haven den 9/6 ved Niels Nørgaard. Derefter blev der afholdt 

koncert under de store Sequoiatræer med duoen A Tall Bag of Bones bestående af Karl 

Roos og Fredrik Damhus. 

- Flagermustur den 21/8 ved biolog og flagermusforsker Inger Kjærgaard. 30-40 medlemmer 

deltog i arrangementet, som blev indledt med et meget engageret foredrag om flagermus 

arter, adfærd og levevis. Inger havde medbragt detektorer til at fange de højfrekvente lyde, 

og der blev identificeret fire forskellige flagermusarter i FBH. Det var en spændende aften, 

som deltagerne havde stor fornøjelse af.  

- Havedag for medlemmer blev afholdt den 24/9, hvor mange trofaste medlemmer mødte 

op til en hyggelig dag i FBH med fjernelse af bunkevis af uønskede vækster. 

- Årskalender 2025 Foreningen udgav en flot kalender med fotos fra FBH taget af 

foreningens næstformand Birgitte Rühmann 

- Diverse rundvisninger for mindre grupper 

Aktiviteterne er kommunikeret på foreningens Facebook gruppe ”Forstbotanisk Haves Venner”, 

hvor der er ca. 1.500 følgere. Der er mange besøgende, som uploader fine billeder af Haven på 

Facebook. Så kan alle følge årstidernes gang i Haven og meget ofte blive overrasket over blomster, 

planter og træer, som man ikke har lagt mærke til ved besøg i Haven eller ikke set fra den samme 

vinkel. 

Foreningen har en hjemmeside med web-adressen https://fbhv.dk/. Der er mange ideer til 

fremtidigt indhold på hjemmesiden såsom historier om de vigtigste arter og deres oprindelse, 

fokus på månedens plante, hvad blomstrer lige nu, hvilke fugle, insekter og andre dyr kan man 

støde på i Haven o.s.v.  

 



Øvrige betydningsfulde aktiviteter i 2024 

Realdania har annonceret at forære mindst 150 mødesteder, som kan anvendes til et nyt lokalt 

samlingspunkt. Ansøgerne kan vælge mellem en serie af fire små fælleshuse og åbne pavilloner, 

der er specielt udviklet. Foreningen har i samarbejde med Gentofte Kommune, Grøn Guide 

Gentofte m.fl. søgt om en pavillon til natur- og kulturformidling til opstilling i FBH. Det lykkedes 

ikke i første runde, men der er en ny ansøgningsrunde i maj 2025. Hvis det lykkes at blive tildelt et 

lille hus, hvor foreningens haveredskaber m.m. kan opbevares, vil den gamle skurvogn blive 

fjernet. 

 

Aktiviteter i 2025 

Bestyrelsens vigtigste opgaver i 2025: 

- Nyplantning af træer, buske og rhododendron efter prioriteret liste 

- Udarbejdelse af fondsansøgninger 

- Vedligeholdelse af Haven i samarbejde med Gentofte kommune og foreningens 

medlemmer 

- Videreudvikling af hjemmesiden https://fbhv.dk/ 

- Medlemsaktiviteter med havedag, fugletur, Gentofte Kultur- og Festdage, flagermustur, og 

et nyt initiativ med et lyslokningsarrangement med registrering af Forsthavens insekter 

Med hensyn til nyplantninger kommer der til at ske meget i 2025. Overdam Planteskole har 

doneret følgende: 

• Viburnum nudum ’Norðîc Splendid Choice’ – Kongebusk 

• Indigofera heterantha ‘Geradiana’ – Himalayaindigo 

• Stachyurus chinensis - Kinesisk akshale 

• Sorbus x burka 

• Lonicera purpusii ’Winter beauty’ - Busk kaprifolie 

• Holodiscus discolor - Amerikansk spiræa 

Hans Eiberg og Rhododendronforeningen har donoret et stort antal rhododendronplanter, der vil 

komplettere Havens samling. 

I 2025 vil foreningen påbegynde udskiftningen af planteskilte, hvoraf der findes hundredvis i FBH. 

De første 100 skilte er bestilt og vil erstatte de nuværende skilte af meget varierende udseende og 

stand. 

I samarbejde med Gentofte kommune vil der blive opsat nye informationsskilte ved Forsthavens 

indgange. Foreningen arbejder p.t. på input til teksten på disse. 

Der har for efterhånden en del år siden været biavl i FBH. Det bliver genoptaget i 2025 med 

sandsynligvis tre bistader placeret tæt på Bregnegårdsstien. 


